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در حالي كه ديروز صب�ح طيب نيا، وزير اقتصاد 
در مجلس تلاش مي كرد موضوع FATF را براي 
نمايندگان حل و فصل كن�د و لاريجاني، رئيس 
مجلس نيز در همين ب�اره توصيه اي به طيب نيا 
مي كرد، عصر ديروز شمخاني، دبير شوراي عالي 
امنيت ملي گفت كه FATF  موضوع پيچيده اي 
است و هنوز نيازمند جمع بندي بيشتري هستيم. 
اي�ن اظه�ارات ش�مخاني نش�ان مي ده�د 
 FATF درب�اره  اس�لامي  جمه�وري 
مذاك�رات جدي�دي را پيش بين�ي ك�رده و 
به اي�ن ترتيب به رغ�م فضاي دي�روز مجلس، 
FATF را نمي ت�وان تم�ام ش�ده تلق�ي كرد. 
به گزارش ايرنا، علي شمخاني، دبير شوراي عالي 
امنيت ملي عص��ر ديروز درب��اره FATF گفت: 
»شوراي عالي امنيت ملي در اين باره جمع بندي 
فني دارد اما كارشناسي هاي شوراي عالي امنيت 
ملي زماني كه به تأييد رهبر معظم انقلاب برسد، 
مصوبه است. موضوع FATF موضوع پيچيده اي 
است و هنوز نيازمند جمع بندي بيشتری هستيم، 
ضم��ن اينكه ب��راي اي��ن كار بايد اس��تراتژي و 
دستورالعمل اجرايي نوشته ش��ود. در واقع ما در 
كشور به اندازه كافي براي شفاف سازي امور بانكي، 
مقابله با پولش��ويي و مقابله با تأمين منابع مالي 
براي  تروريسم در كشور قانون داريم و به طور قطع 
بر خلاف برخي كش��ورهاي منطق��ه كه حاميان 
آشكار و پنهان تروريست هس��تند، در اين مورد 

نظام اجرايي قوي داريم.«
اين اظهارات در حالی بود كه وزير اقتصاد ديروز به 
مجلس رفت و تلاش كرد دغدغه هاي نمايندگان 
مجلس را در همكاري ب��ا FATF رفع كند، او بر 
همكاري مي��ان نهادهاي اطلاعات��ي و امنيتي در 
روند پيوستن به FATF اشاره كرد و در عين حال 
مسابقه همكاري با اين نهاد بين الدولي را به دولت 
قبل منتسب كرد، در مقابل لاريجاني رئيس مجلس 
بر دو نكته تأكيد كرد: يك��ي رعايت مداخلات در 
 FATF مذاكرات با جهانيان و ديگري تعهدات به
كه فقط در چارچوب قوانين كش��ور باشد. در اين 
بين طيب نيا مدعي بود پيوستن به كارگروه مذكور 
تأكيد مسئولان دولتي و امنيتي در سال هاي 88و 
89 است و براين اساس كار در دولت يازدهم انجام 
گرفته است و حال بايد مدعي شد هم اكنون سال 
95است و بايد براساس ضرورت ها و شرايط كنوني 
امروز جامعه در اين رابطه تصميم گيري همه جانبه و 
توسط همه قوا انجام گيرد. علي طيب نيا در نشست 
علني ديروز مجلس ش��وراي اسلامي به تاريخچه 
شكل گيري شوراي دولتي عالي مقابله با پولشويي 
و مركز»اطلاعات مالي و مبارزه با پولشويي« كه در 
وزارت اقتصاد واقع شده است پرداخت و يادآور شد: 
لايحه مبارزه با پولش��ويي با همكاري و هماهنگي 
بانك مركزي و وزارت اطلاع��ات تهيه و در دولت 
وقت به تصويب رسيد و سرانجام در سال 1386 در 

مجلس نيز به تصويب رسيد. 
وزير امور اقتص��ادي و دارايي ادامه داد: براس��اس 
قانون مذكور شوراي عالي مقابله با پولشويي براي 
ساماندهي و هدايت اين مبارزه تشكيل شد كه اين 
شورا مركب از وزير اقتصاد به عنوان رئيس، رئيس 
بانك مرك��زي، وزراي اطلاع��ات، صنعت و معدن 
كشور اس��ت، همچنين وزراي دادگستري و امور 
خارجه به عنوان اعضاي مدعو در تمامي جلس��ات 
حضور پيدا مي كنند. به گفته وزير اقتصاد تركيب 
شوراي عالي مقابله با پولشويي به گونه اي است كه 
مصالح روابط خارجي كشور، امنيت ملي و مصالح 
اقتص��ادي را در كنار يكديگر در نظ��ر دارد كه در 
واقع هدايت و اجراي قانون مبارزه با پولش��ويي با 
راهبري»شوراي عالي مبارزه با پولشويي« و مركزي 
با عنوان »اطلاعات مالي و مبارزه با پولشويي« كه 
در وزارت اقتصاد واقع شده است، انجام مي گيرد. 

وزير امور اقتصادي و دارايي افزود: در صورتجلسات 
مكاتبات سال 88 كه توس��ط عالي ترين مقامات 
دولتي و امنيتي كشور امضا و صادر شده است، به 
صورت مكرر تأكيد شده كه بيانيه هاي گروه اقدام 
مالي يعني FATF در جهت ايجاد محدوديت براي 
ايران در حال تشديد است، در اين اسناد تأكيد شده 
كه ما باي��د تعامل خود را با اين گ��روه كاري براي 

جلوگيري از تش��ديد بيانيه ها افزاي��ش دهيم. اما 
ايران از سال 2009 ميلادي به ناحق و با انگيزه هاي 
سياس��ي اما به بهانه هاي فني و تكنيكي در صدر 
ليست كشورهاي غيرهمكار و تأمين مالي تروريسم 

اعلامي از سوي FATF قرار گرفت. 
طيب نيا يادآور شد: پيگيري هاي دولت قبل براي 
جلب توافق گروه مذكور به دريافت سه برنامه اقدام 
از آن نهاد منجر شد اما اخذ پايبندي سياسي براي 
اجراي برنامه ها موكول به »جرم انگاري« و وجود» 
قانون مستقل مبارزه با تأمين مالي تروريسم «شد. 
وزير اقتصاد و دارايي با اشاره به اينكه به ما گفتند 
پيش نياز برنامه اقدام آن اس��ت كه قانون مبارزه با 
تأمين مالي تروريسم به تصويب برسد، افزود: بر اين 
اساس لايحه قانون مبارزه با تأمين مالي تروريسم 
در دولت قبل و در سال 89 تهيه و تقديم مجلس 
ش��د و در س��ال 90 به تصويب رس��يد اما شوراي 
نگهبان صرفاً به اين دليل كه لايحه بايد از سوي قوه 
قضائيه پيشنهاد مي شد از تأييد آن خودداري كرد. 
بار دوم قوه قضائيه لايحه را تهيه و به مجلس تقديم 
و مجلس نيز تصويب كرد اما اين بار شوراي نگهبان 
اعلام كرد چرا لايحه از طريق دولت تقديم مجلس 
نشده است، بار سوم قوه قضائيه لايحه را تهيه و به 
دولت ارسال و دولت آن را به مجلس تقديم كرد و 
بنده نيز خدمت رياست مجلس رس��يدم و اعلام 
كردم اگر مي خواهيم از اين ليس��ت س��ياه خارج 
شويم و تحريم هاي ناشي از اين مورد را حذف كنيم 
بايد ت��لاش كنيم اين قانون را هرچه س��ريع تر در 

مجلس به تصويب برسانيم. 
طيب نيا افزود: در اين راستا مجلس نيز حمايت 
كرد و به سرعت قانون به تصويب رسيد و شوراي 
نگهبان نيز آن را تأييد كرد تا در نهايت در بهمن 
سال 94 به دولت تحويل داده شد؛ اين بار ديگر 
پيش نياز خروج ما از ليست تأمين شده بود، به 
ما مي گفتند شما دو مشكل داريد؛ نخست آنكه 
»قانون مبارزه با تأمين مالي تروريسم« نداريد 
و دوم آنك��ه »رويه هاي مبارزه با پولش��ويي« را 

اجرايي نمي كنيد. 
وزير ام��ور اقتص��ادي و دارايي يادآور ش��د: متن 
انگليس��ي قانون مبارزه با تأمين مالي تروريس��م 
ترجمه و ارائه شد، حال امروز قانون پيشرفته داريم 
كه بر اساس ارزش هاي قانون اساسي ايران مسئله 
تأمين مالي تروريس��م را در دستور كار دولت قرار 
داده است؛ اقدامات مؤثر انجام شده از سال 88 تا به 
امروز را براي نهادهاي خارجي تشريح كرديم و ما 
موفق شديم در خرداد سال گذشته صرفاً به اتكاي 
پذيرش مشروط يك برنامه مبارزه با پولشويي يك 

فرصت خوب براي نظام بانكي ايران فراهم كنيم. 
طيب نيا ادام��ه داد: برنام��ه مذكور ي��ك برنامه 
تفصيلي و عملياتي روشن نيست. در متن قانون 
به صراحت بيان ش��ده كه التزام سياسي ايران به 
اجراي برنامه مب��ارزه با پولش��ويي در چارچوب 
قانون اساسي است. طيب نيا تصريح كرد: در قانون 
اساس��ي، اصل تفكيك قوا به رس��ميت شناخته 
ش��ده و حدود اختيارات دولت و حدود اختيارات 
»شوراي مبارزه با پولش��ويي« بيان شده است و 
ايران پايبندي خود را در اين موضوع در محدوده 
اختيارات دولت به وس��يله تنظيم آيين نامه هاي 

اجرايي و چارچوب قانون موضوعي كش��ور انجام 
مي ده��د. وي اف��زود: دولت نمي توان��د از جانب 
مجلس يا س��اير نهادها تعهدي بپذيرد، بنابراين 
پايبندي به برنامه هاي مبارزه با پولشويي با لحاظ 
استانداردهاي بين المللي در محدوده اختيارات 

دولت و براساس قانون اساسي خواهد بود. 
طيب نيا افزود: درخصوص نگراني اينكه خارجي ها 
به اطلاعات مالي كشور اشراف پيدا مي كنند، بايد 
بگويم كه اينطور نيس��ت، زيرا هيچ بستري براي 
مبادله اطلاع��ات وجود ن��دارد و مبادله اطلاعات 
در قالب تواف��ق ي��ا تفاهمنامه ه��اي چندجانبه 
صورت مي گيرد. وي با اش��اره به نامه سال 89 كه 
در دبيرخانه ش��وراي عالي امنيت ملي قرار دارد، 
گفت: به صراحت دولت مكلف شده كميته تبادل 
اطلاعات مالي به اش��خاص حقيق��ي و حقوقي با 
كش��ورهاي خارجي ايجاد كند و تمامي نهادهاي 
مال��ي از طريق كميت��ه مذكور و زير نظ��ر وزارت 

اطلاعات، مبادلات اطلاعات را انجام دهند. 
طيب نيا ادامه داد: در برنامه مبارزه با پولشويي ما 
پيش بيني شده است كه به »كنوانسيون مبارزه با 
تأمين مالي تروريسم «و همين طور »كنوانسيون 
مبارزه با جرايم س��ازمان يافته« بپيونديم. لايحه 
كنوانس��يون مبارزه با جرايم سازمان يافته توسط 
دولت به مجلس تقديم شده و جالب است بگوييم 
در نامه اي كه دبيرخانه ش��وراي امني��ت ملي به 
دولت ابلاغ كرده معاون پارلماني رئيس جمهور را 
مكلف كرده است نسبت به پيگيري تعيين مرجع 
»كنوانسيون مبارزه با فس��اد«و پيگيري عضويت 
ايران در »كنوانسيون ملي مبارزه با جرايم مالي« 
در مجلس شوراي اسلامي اقدام كند، اين نامه براي 

تاريخ 29 فروردين سال 89 است. 
وزير امور اقتص��ادي و دارايي ادام��ه داد: ما هنوز 
به كنوانس��يون مب��ارزه با تأمين مالي تروريس��م 
نپيوس��ته ايم و در اين خصوص لايحه اي تا امروز 
به مجلس نداده ايم و من س��ندهايي دارم كه سال 
88-87 وزارت اقتصاد مكلف شده لايحه الحاق به 
كنوانس��يون مبارزه با تأمين مالي تروريسم را به 
مجلس تقديم كند، لذا هيچ ك��دام از اين بحث ها 
براي امروز نيست و تمام اقداماتي كه ما در دستور 

كار داريم از سال 88-87 شروع شده است. 
طيب نيا تأكيد كرد: در مبادلاتي ك��ه با نهادهاي 
مالي بين المللي داشته ايم، تشريح شده اختيارات 
دولت محدود اس��ت، تصويب قواني��ن در حيطه 
اختيارات مجلس شوراي اس��لامي ايران است كه 
طبق قانون اساس��ي كش��ور در اين زمينه قوانين 
اساسي را تأمين و ايجاد مي كند، لذا آيا ما مكلفيم 
تعريف جايي و كسي را از تروريسم بپذيريم؟ پاسخ 
منفي است. هيچ تعريف استاندارد بين المللي در 
خصوص تروريس��م وجود ندارد و تنها يك تعريف 
در كنوانسيون مبارزه با تأمين مالي تروريسم لحاظ 
شده است كه اتفاقاً با تعريفي كه در قانون مبارزه با 
تأمين مالي تروريسم ايران شده منطبق است، لذا ما 

در خصوص تعريف تروريسم مشكلي نداريم. 
وي ادامه داد: چه كسي تعريف تروريسم را تعيين 
مي كند؟ قطعاً شوراي عالي امنيت ملي ايران، قانون 
ما مي گوي��د مرجع تعيين گروه هاي تروريس��تي 
ش��وراي عالي امنيت ملي است، لذا ما تنها تعريف 

خودمان را از مصاديق تعيين ش��ده توسط شوراي 
عال��ي امنيت مل��ي مي پذيريم و ن��ه تعريف هيچ 

كس ديگر را.
    رعايت ملاحظات قبل از مذاكره 

با جهانيان
اما رئيس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه بايد 
از قوانين كشور در خصوص پولش��ويي و مبارزه با 
تروريسم در جوامع بين المللي بهره ببريم، گفت: 
به يقين كسي كه با جهانيان مذاكره مي كند، بايد 
ملاحظاتي را در نظر بگيرد. دكتر علي لاريجاني در 
نشست علني مجلس شوراي اسلامي در واكنش به 
اظهارات وزير اقتصاد و نمايندگان در صحن گفت: 
لازم است دو نكته را در خصوص صحبت هاي امروز 
رسماً بيان كنم، چون س��ه قانون درباره مبارزه با 
تروريسم و پولش��ويي در مجلس قبلي و فعلي به 
تصويب رس��يده اند، لازم است اين س��ه قانون به 

درستي اجرا شود. 
رئيس مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: آقايان در 
مذاكراتي كه با FATF داشته اند برنامه اجرايي و 
اقدامي را ارائه كردند و حتماً در موضوعاتي كه طي 
س��ال هاي 2017 و 2018 ارائه كردند ملاحظاتي 
وجود دارد و به يقين كسي كه با جهانيان مذاكره 
مي كند بايد اين ملاحظات را در نظر بگيرد. با اين 
وجود اگر ما در هر رتبه اي قرار بگيريم اصل آن است 
كه چارچوب هاي قانوني گفته شده را رعايت كنيم، 
لذا در خصوص تذكري كه برخ��ي از آقايان مبني 
بر اينكه مركز پژوهش ها گفته اس��ت بايد مصوبه 
مجلس داش��ته باش��د، بايد بگويم آنجا كه نياز به 

مجلس باشد، حتماً ورود مي كنيم. 
دكتر لاريجاني ادامه داد: ما سه قانون داريم كه بايد 
در جوامع بين المللي استفاده كرد و از آنها بهره برد. 
اگر آقايان با مصوبات دبيرخانه در جوامع بين المللي 
حاضر شده و كار كرده اند، به دليل اين موضوع بوده 
اس��ت، لذا ما وقتي قوانين مدوني ب��راي مبارزه با 
پولش��ويي و منابع مالي مبارزه با تروريسم داريم، 
بايد از آن بهره ببريم و آقايان بايد در اين چارچوب 

در جوامع بين المللي كار كنند. 
دكتر لاريجاني ادامه داد: اين موضوع دو ملاحظه را 
در بر مي گيرد؛ اينكه شما صرفاً بر اساس سه قانون 
گفته شده مي توانيد مذاكره كنيد و همچنين بايد 
تمام آنچه در مجلس گفته شده چه در خصوص 
تعريف تروريسم با تبصره مرتبط با  آن و مسائل و 
چارچوب هاي ديگر را رعايت كنيد، ضمن اينكه 
مسائل در ش��وراي عالي پولش��ويي بحث، پخته 
و س��پس مطرح ش��ود. رئيس قوه مقننه به نكته 
دوم اشاره كرد و گفت: اگر در اين زمينه تعهدي 
خارج از مسائل قانوني به وجود آيد، حتماً بايد به 
مجلس ارائه و توسط مجلس تصويب شود يعني 
جاي ديگري نمي تواند آن را تصويب كند و مسير 
قانوني آن از مجلس مي گ��ذرد، لذا بايد به اين دو 

نكته توجه كرد. 
وي همچنين ادامه داد: آقاي طيب نيا توضيح دادند 
در گذش��ته هماهنگي هايي با دبيرخانه شده بود، 
تذكر و نكته اي كه آقاي ذوالن��ور نيز در خصوص 
هماهنگي بيش��تر بي��ان كردند، حرف درس��ت و 
منطقي است و من فكر مي كنم وقتي حرف درستي 
زده مي شود بايد از آن تمكين كرد تا درست عمل 
شود. دكتر لاريجاني تأكيد كرد: قبول دارم كه در 
گذشته اين موضوع در شوراي عالي امنيت ملي نيز 
بحث شده بود و حرف ايشان را تأييد مي كنم اما در 
اين شرايط و حساس��يت هايي كه وجود دارد بهتر 
بود قبلًا اين مسائل را بيش��تر توضيح مي داديد تا 
هماهنگي هاي درون كشوري دقيق تر انجام مي شد 
و مي توانستيد با ظرفيت بيشتري كار را جلو ببريد. 
وي با بيان اينكه امروز وزير اقتصاد توضيحات خود 
را ارائه داده و كميسيون اقتصادي نيز بررسي هاي 
لازم را انجام ده��د، گفت: كميس��يون اقتصادي 
مجلس با وزارت اقتصاد و دبيرخانه شوراي امنيت 
ملي نيز مصاحبه داشته باشند و آقاي طيب نيا نيز از 
اين پس كميسيون اقتصادي را در جريان اقداماتي 
كه انجام مي دهن��د قرار دهد تا از اي��ن طريق نيز 
مجلس در جريان موضوعات ق��رار بگيرد. رئيس 
قوه مقننه گفت: قرار ما اين است كه هر اقدامي در 
چارچوب قوانين مصوب انجام ش��ود و خارج از آن 
حتماً نياز به اجازه مجلس دارد و كسي حق ندارد 
خارج از آن چارچوب اقدام��ي را بپذيرد لذا با اين 
جمع بندي و با هماهنگي  اي كه در داخل كش��ور 

انجام مي شود كار را دنبال كنيد. 
  FATF دهقان: 4۱ بند الزام آور در   

براي ايران مشخص كرده اند
همچنين نماينده م��ردم طرقبه در مجلس گفت: 
آنها 41 بند الزام آور در FATF براي ايران مشخص 
كردند و گفته اند كه ايران بايد در قانون اساس��ي 
خود حمايت از نهضت ه��اي آزادي بخش را حذف 
كند. محمد دهقان نماينده مردم طرقبه در مجلس 
شوراي اس��لامي در نشس��ت علني پارلمان طي 
اخطاري اظهار كرد: مس��ئولان اجرايي كش��ور به 
مجلس دعوت مي شوند تا نظارت خانه ملت صورت 
پذيرد. هدف از دعوت اين اس��ت كه مطالب بيان 

شود و نمايندگان پاسخ آن را بشنوند. 
وي افزود: اين درست است كه نبايد مطالب مهم 
و حساس كش��ور از تريبون مجلس بيان شود اما 
سؤال اين است: چرا وزير اقتصاد امروز به مسائل 
كلي درباره FATF روي آورده اند. نماينده مردم 
طرقبه در مجل��س تصريح كرد: نباي��د اينگونه 
تلقي ش��ود كه يك وزير تعهداتي را به بيگانگان 
داده است و حالا مي گويد امتياز يك سال تعليق 
را از آنها گرفته ايم. اين چه امتيازي است كه هر 

تعهدي آنها خواستند ما واگذار كرده ايم.

ذبح حقايق پاي توتال 
غلامرضا منوچهري معاون توسعه شركت ملي نفت ايران معتقد است 
قراردادهاي جديد نفتي بهترين ش��كل قراردادهاي نفتي براي كشور 
است؛ او درست بر خلاف ساير مدافعان IPC كه به كلي گويي مشغول 
هستند وارد جزئيات شده و نكات جالبي را مطرح مي كند كه البته جاي 
تقدير دارد زيرا هيچ يك از مسئولان وزارت نفت حاضر به پاسخگويي 
نبوده و نيستند اما منوچهري در گفت و گو با خبرگزاري فارس به ابهامات 

پاسخ داده است ولو پاسخ هايي آغشته به اشتباهات بزرگ. 
متأس��فانه مقوله دفاع از IPC به حدي تبديل به موضوع مهم صنعت 
نفت ش��ده اس��ت كه ش��اهد آنيم مدافعان به راحتي حقايق را زير پا 
می گذارند و در پاسخ به خبرنگاران به راحتي آنها را كتمان مي كنند. 
يكي از اين مصاديق ادعاي منوچهري درباره قيمت تمام شده فازهاي 2 
و 3 پارس جنوبي است كه توسط توتال در دهه 70 اجرا شده است. اين 
همان پروژه اي است كه وزير نفت بارها و بارها آن را مصداق يك پروژه 
بي نظير ياد مي كند و مدام مي گويد براي هر فاز اين پروژه يك ميليارد 
دلار هزينه ش��ده اس��ت. منوچهري كه عمده فعاليت نفتي خود را در 
پارس جنوبي سپري كرده است مي گويد هزينه سرمايه گذاري، پاداش 
و سود بانكي اين پروژه 3 ميليارد دلار است و حتي در مقابل مستندات 

ارائه شده، آن را غير ممكن ارزيابي مي كند. 
اينكه يك مسئول رس��مي به راحتي مي تواند بر سپهر حقايق »تيغ« 
بكشد به كنار، اما بايد پذيرفت كه باب شدن چنين روحيه اي منبعث 
از تأكيد هاي فراوان و غيرعلمي است كه در بستر تعارض هاي موجود، 
سعي دارد IPC را به اوج برس��اند غافل از آنكه اصولاً در طراحي نظام 
نوين قراردادهاي نفتي، نگاه به گذش��ته و پندگي��ري از نقاط ضعف 
گذشته مي تواند راهگشا باشد. البته مدافعان IPC مي گويند با همين 
ديدگاه است كه چنين الگوي قراردادي كم نظيري طراحي شده است 
كه قصد ورود به آن را نداريم چراكه مس��ئله اصلي بسيار ريشه اي تر از 
آن چيزي است كه به نظر مي رس��د. برخي مديران شركت نفت براي 
اقناع افكار عمومي و جامعه براي همراه كردنش��ان با طرح هاي خود، 
نقاط خاكستري را فراموش كرده و در صدد نمادسازي از قراردادهاي 
بيع متقابل گذشته هستند. گرچه قراردادهاي سابق داراي نقاط قوت 
و ضعف هاي متعددي بودند ولي دليل نمي شود تا با تمسك به گذشته، 
ضعف ها را ناديده انگاش��ت و در جهت بت سازي شركت هاي غربي به 

راحتي مطالب غيرواقع بيان كرد. 
پس از زنگنه كه به صورت »بخش��ي« مطالبي را درباره فازهاي 2و 3 
و كيفيت شركت توتال در اين پروژه بيان كرد، منوچهري در تكميل 
اظهارات وزير ب��ه طور كلي همه چيز را برعكس جل��وه داد. همانطور 
كه اشاره شده او معتقد اس��ت اين پروژه با 3 ميليارد دلار تمام شده 
است اما بر اس��اس گزارش تفريغ بودجه درباره تعهدات مالي شركت 
ملي نفت، تعهد اين پروژه بيش از 4/5 ميليارد دلار بوده اس��ت. البته 
ارقام مختلفي در اين باره بيان مي ش��ود كه كمترين آن 4/2 ميليارد 
دلار و بيش��ترين آن 4/7 ميليارد دلار اس��ت ولي هر چه كه باشد در 
خوش بينانه ترين حالت، فاصله 1/2 ميلي��ارد دلاري ميان واقعيت و 
اظهارات اين مقام مس��ئول انكار ناپذير اس��ت. بر اساس گزارش هاي 
رسمي هزينه ساخت اين پروژه 2/1 ميليارد دلار، پاداش 1/4 ميليارد 
دلار و حدود يك ميليارد دلار هزينه و سود بانكي است كه منوچهري 

به هيچ عنوان آن را قبول نمي كند. 
شايد بتوان مدعي شد كه اين مقام مسئول دسترسي دقيقي به آمارها 
و اطلاعات اين پروژه نداشته كه بسيار بعيد اس��ت زيرا منوچهري از 
جمله مديراني اس��ت كه در پارس جنوبي به بلوغ رسيده و اطلاعات 
دقيقي از اين حوزه گازي دارد و بسيار سخت مي توان پذيرفت كه وي 
بي اطلاع اس��ت. قصد قضاوت نداريم اما وي در مصاحبه اخير خود به 
شدت به مدح و منقبت از توتال پرداخته و آن را مظلوم خوانده است؛ 
توتال در نگاه معاون توس��عه ش��ركت ملي نفت به اوج رسيده است و 
چنان تأكيدي روي آن وجود دارد كه همه حقايق پاي آن ذبح مي شود. 
اين هم از عجايب صنعت نفت در برهه كنوني اس��ت كه حقايق براي 

خوشامدگويي به توتال ذبح مي شوند.

 اقتصاد مقاومتي امتداد دفاع مقدس 
و الگويي برگرفته از آن دوره درخشان است 
دكتر آيت الله ابراهيمي طي سخناني در نشست خبري چهارمين 
همايش بزرگ سلحش�وران دفاع مقدس، يادمان س�ردار شهيد 
مهدي باكري گفت: روحيه جهادي تنها گزينه پيشرفت كشور به 
ويژه در حوزه اقتصادي اس�ت و اقتصاد مقاومتي در امتداد دفاع 
مقدس و الگويي برگرفته از آن دوران درخشان و افتخارآميز است. 
مديرعامل بانك انصار با اش��اره به اهداف و آرمان هاي بلند شهيدان و 
رزمندگان دف��اع مقدس گفت: عمل به تكلي��ف و اقامه جهاد در دفاع 
از اس��لام، انقلاب و ميهن اسلامي، خط و مشي ش��هداي عزيز است و 
به همه ما تأكيد مي كند حفظ اس��لام و ارزش هاي انقلاب اسلامي در 
همه دوره هاي تاريخي وظيفه اي تعطيل ناپذير است. دكترابراهيمي در 
ادامه با بيان اينكه جهاد ام��روز در حوزه اقتصادي امتداد دفاع مقدس 
رزمندگان اسلام در جنگ تحميلي هشت ساله است و بانك انصار در 
تلاش است در اين عرصه از سبك و روش شهدا و رزمندگان عزيز الگو 
بگيرد، گفت: وقتي ما مأمور به كسب دستاوردي مي شويم بايد با اخلاص 
و همت والا سراغ آن برويم، در غير اين صورت موفق نخواهيم شد، اين 
همان نگاهي است كه شهدايي مانند شهيد باكري كه از فرماندهان و 
شخصيت هاي موفق بوده اند دنبال كرده اند و به واسطه پايداري بر اصول 
و عقايدشان به اين درجه از اعتبار و موفقيت رسيده اند و ترديدي نيست 

اگر ما هم بخواهيم به موفقيت برسيم بايد به آنها اقتدا كنيم. 
مديرعامل بانك انصار با اش��اره به نقطه ش��روع اقتص��اد مقاومتي از 
بانك ها به دليل موقعيت تأمين مالي كشور، مدل ريل گذاري بانك ها 
در اقتصاد مقاومتي را گامي مهم در اين راستا دانست و گفت: ما مصمم 
هستيم نقش خود در اين عرصه را ايفا كنيم و هم اكنون اولويت بانك 
انصار حركت مجاهدانه و مس��تحكم در مس��ير اجراي سياست هاي 

بيست و چهار گانه اقتصاد مقاومتي است.  
---------------------------------------------------
ركوردي جديد براي محروميت زدايي ملي 

در اجراي مرحله ششم طرح حمايتي اهداي اسناد بنياد مستضعفان 
انقلاب اسلامي در استان گلس�تان 2هزار و 200فقره سند املاك 
ب�ه محرومان و واج�دان ش�رايط منطق�ه راميان اهدا مي ش�ود. 
شكريان مدير كل اموال و املاك استان گلستان و سمنان بنياد مستضعفان 
با اعلام خبر فوق توضيح داد: در اجراي منويات مقام معظم رهبري مدظله 
طي مراسمي با حضور مهندس سعيدي كيا رئيس بنياد مستضعفان انقلاب 
اسلامي، آيت الله سيدكاظم نور مفيدي نماينده محترم ولي فقيه در استان 
و عضو مجلس خبرگان رهبري، استاندار گلستان، فرماندار راميان و جمعي 
ديگر از ائمه جمعه منطقه، ركورد اهداي رايگان اسناد زمين هاي مسكوني به 
محرومان و واجدان شرايط در بنياد مستضعفان شكسته می شود و به 2 هزار 
و 200 فقره سند بالغ خواهد شد. مدير كل اموال و املاك استان گلستان 
افزود: اسناد اهدايي بنياد مستضعفان با برآورد قيمت تقريبي 140ميليارد 
ريال، به صورت كاملًا رايگان به مردم محروم و واجد شرايط منطقه تقديم 
خواهد شد. وي جامعه آماري اين طرح حمايتي بنياد را شامل مردم اقوام 
فارس، تركمن، بلوچ، سيستاني با مذاهب شيعه و اهل سنت عنوان كرد كه 

بالغ بر 750هزار متر مربع زمين واحد هاي مسكوني به آنها اهدا مي شود.

شمخاني: در FATF به جمع بندي بيشتري نياز داريم
طيب نيا: همکاری با گروه اقدامات مالی مطلقاً باعث تحريم داخلی نمی شود

دلالان به بازار خودرو بازگشتند!وحید حاجی پور

تذكر شوراي رقابت به سايپا 
در س�ايه حمايت هاي دولت از صنعت خودرو، فعالان اين صنعت 
ظاهراً روزهاي پررونقي را س�پري مي كنند، از فروش بخش�ي از 
س�هام س�ايپا به ش�ركاي خارجي گرفته تا رونمايي خودروهاي 
واردات�ي فرانس�وي و پيش ف�روش ناعادلانه خودرو و بازگش�ت 
دلالان و خري�د و فروش حوال�ه و ... همگي از نوعي آش�فتگي در 
اين صنع�ت حکايت دارد ك�ه در آين�ده بازتاب خواهد داش�ت. 
چند روزي اس��ت كه بازار دلالي و خريد و فروش حواله خودروي رنو 
ساندرو استپ وي راه افتاده اس��ت؛ بازاري كه مصرف كنندگان واقعي 
بازنده اصلي آن هستند. تا چند سال پيش كه عرضه خودروهاي داخلي 
كمتر از تقاضاي آن بود، در كنار بازار خودرو، بازار خريد و فروش حواله 
خودروها نيز داغ و پررونق بود، به گونه اي كه كسب و كار برخي افراد 
اين بود كه خودرو را در كارخانه ثبت نام كرده و حواله آن  را در بازار آزاد 

به قيمتي گران تر بفروشند. 
با اين حال در چند س��ال اخير به دليل افزايش عرضه خودرو در كنار 
ركود بازار و كاهش تقاضاي مصرف كنندگان، بازار خريد و فروش حواله 
خودروها نيز تقريباً از بين رفته و منسوخ شده است. با اين حال در چند 
روز اخير مجدداً بازار خريد و فروش حواله يك خودرو به راه افتاده است. 
شركت پارس خودرو ابتداي هفته جاري فروش و پيش فروش خودروي 
رنو ساندرو استپ وي را آغاز كرد. طبق اعلام اين شركت 4 هزار دستگاه 
خودروي استپ وي عرضه ش��ده در مدت كمتر از 30 دقيقه به فروش 
رسيده است. به دنبال آن برخي شهروندان متقاضي خريد اين خودرو در 
تماس با ايسنا اعلام كردند كه به دليل پر شدن ظرفيت، موفق به ثبت نام 
براي خريد اين خودرو از طريق س��ايت اينترنتي فروش نشده اند و در 
مراجعه به نمايندگي هاي فروش پارس خودرو نيز متوجه شده اند برخي 
از اين نمايندگي ها، حواله اين خودرو را با قيمتي بالاتر از قيمت كارخانه 
در بازار آزاد عرضه كرده اند. به گفته اين ش��هروندان، برخي دلالان و 
نمايندگي هاي فروش پارس خودرو نس��بت به ثبت نام اين خودرو در 
سايت فروش اينترنتي و فروش حواله آن با قيمت  چند ميليون تومان 

بالاتر در بازار آزاد اقدام كرده اند. 
راهكار اصلي در اين زمينه ممنوع شدن خريد و فروش حواله خودروها 
در بازار است. به گفته كارشناسان، خودروسازان بايد سيستم فروش 
خ��ود را به گونه اي اص��لاح كنند كه ام��كان انتقال حوال��ه خودروي 
ثبت نامي از ش��خص ثبت نام كننده، به ديگران وجود نداش��ته باشد. 
در آن صورت ديگر ش��اهد بروز اتفاقات اين چنين��ي به نفع دلالان و 

سودجويان و به ضرر مصرف كنندگان نخواهيم بود. 
    شوراي رقابت به سايپا تذكر داد

رئيس ش��وراي رقابت با اش��اره به فروش 4 هزار دس��تگاه »ساندرو 
استپ وي« در عرض نيم ساعت و ارسال شكايات متعدد در خصوص 
عدم رعايت اصل برابري و عدالت در فروش گفت: شورا بعد از بررسي 

اين موضوع تذكرات لازم را به سايپا داد. 
رضا ش��يوا در گفت وگو با تسنيم، با اش��اره به فروش محصول جديد 
شركت سايپا در هفته اخير، اظهارداشت: موضوع خريد اين خودرو از 
سوي دلالان با توجه به دريافت شكايات بسيار از سوي مصرف كنندگان 
در شوراي رقابت مورد بررسي قرار گرفت. در اين شكايات مردم اعلام 
كرده بودن��د كه ش��رايط برابري در اين ف��روش نب��وده و تعدادي از 

بنگاهداران به نام خريدار موفق به خريد شده اند. 
رئيس شوراي رقابت با اش��اره به اينكه شورا بعد از بررسي اين موضوع 
تذكرات لازم را به سايپا داد، تصريح كرد: سايپا اعلام كرد كه اين ميزان 
استقبال را پيش  بيني نكرده بود، اما قرار شد در فروش هاي بعدي براي 

رعايت حقوق خريداران اقدامات لازم انجام شود. 
    تجارت پرسود رنو اين بار با تليسمان

اين روزها جولان فرانس��وي ها در بازار خودروهاي وارداتي و مونتاژي 
ايران بيشتر از قبل به چشم مي خورد و در اين ميان، انتقال دانش فني 

جايگاه چنداني در همكاري آنها با خودروسازان ايراني ندارد. 
فرانسوي ها در ادامه چپاول 24 ساله صنعت خودروي ايران، همچنان 
بر صادرات محصولات ساخته شده خود به كشورمان اصرار دارند و در 
كنار مونتاژ محصولاتش��ان در ايران، در ب��ازار خودروهاي وارداتي نيز 
جولان مي دهند. گفته مي شود، صنعت خودروي كشور بعد از توافقات 
هسته اي بيش از ساير صنايع منتفع شده  است. از پرداخت تسهيلات 
دولتي براي فروش خودروهاي انبار شده گرفته تا انعقاد قراردادهاي به 
اصطلاح برد- برد با شركاي خارجي كه به فروش بخشي از سهام سايپاي 
كاشان به سيتروئن و بن رو سايپا به رنو ختم شده است كه البته واردات 

خودروهاي فرانسوي توسط خودروسازان جاي بحث دارد. 
به گزارش فارس، مرور تجربه همكاري با خودروسازان فرانسوي  نشان 
مي دهد همواره مقابل داخلي سازي قطعات در ايران مقاومت كرده اند 
و در عين ح��ال حتي براي مونتاژكاري محصولاتش��ان نيز اجازه اين 
كار را براي خودروهاي قديمي خود به خودروس��ازان ايراني داده اند. 
در مقابل از توليد محصولات جديدشان حتي به صورت مونتاژكاري 
در ايران جلوگيري كرده و اين خودروها را به صورت س��اخته شده به 
ايران وارد مي كنند و به اين ترتيب از پوش��ش تعرفه اي مناس��ب در 
واردات خودروهايشان برخوردار شده اند و مي توانند به راحتي در بازار 

خودروهاي وارداتي ايران رفت و آمد كنند. 
امضاي قرارداد پژو و ايران خودرو براي توليد سه محصول قديمي پژو 
208، پ��ژو 2008 و پژو 301 در كنار توليد پ��ژو 207 قديمي، اولين 
گام فرانسوي ها براي حضور دوباره در بازار خودروي ايران بود و پس 
از آن شاهد امضاي قرارداد سيتروئن و سايپا و واگذاري نيمي از سهام 

كارخانه سايپاي كاشان به سيتروئن بوديم. 
مذاكرات سايپا و س��يتروئن براي توليد محصولي با نام اليزه در حالي 
صورت گرفته كه در واق��ع اليزه و پ��ژو 301 )محصول م��ورد توافق 
ايران خودرو و پ��ژو( روي يك پلت فرم مش��ترك به ن��ام PF1 توليد 
مي شوند. در كنار اين مسئله، توليد ساندرو روي پلت فرم تندر90 نيز در 
خطوط توليد خودروسازان ايراني ادامه دارد كه هنوز قطعه سازان ايراني 
نتوانسته اند سهم زيادي در آن داشته باشند. در چنين شرايطي بحث 
واگذاري شركت بن رو سايپا به رنو مطرح است و به اين ترتيب حضور 

فرانسوي ها در صنعت خودروي ايران ريشه دارتر خواهد شد. 
    سودجويي در بازار خودروهاي وارداتي

در كنار سودجويي تمام نشدني فرانسوي ها بايد به حضور آنها در بازار 
خودروهاي وارداتي نيز توجه داش��ت؛ حضوري كه روز به روز در حال 

تقويت است. 
جديدترين اتفاق در اين خصوص به رونمايي از رنو تليس��مان مربوط 
مي شود كه قرار اس��ت به زودي در بازار ايران عرضه شود. اين خودرو 
محصول تقريباً به روز ش��ركت رنو است كه به اندازه خودروهاي ديگر 
فرانسوي عرضه شده در ايران قديمي نيست و عمر كمتري در مقايسه 

با آنها از نظر توليد در فرانسه دارد. 
فعالان صنعت خودرو ورود اين خودرو و رونمايي آن را در تالار وحدت 
طوري بزرگنمايي كردند كه حكايت از نوعي ذوق زدگي از واردات يك 
خودروي فرانسوي جديد به كشور دارد و برخي از سايت ها نيز از پايان 
ماه ها انتظار و رونمايي اين خودرو خبر دادند. قرار اس��ت اين خودرو 
به ايران وارد شود و برنامه اي براي توليد آن در كشورمان اعلام نشده 
است. در عين حال، با توجه به واردات قطعات براي توليد خودروهاي 
ديگر پژو در ايران، به نظر مي رسد در واردات خودروهاي ساخته شده 
نيز اين خودروساز از برخي تخفيف هاي تعرفه اي برخوردار شود و در 
نتيجه سود بيش��تري به جيب بزند. به نظر مي رس��د نظارت دقيق و 
شفافي بر عملكرد ش��ركت هاي خارجي در بازار خودروي كشورمان 
وجود ندارد و ايران به جولانگاهي بزرگ براي آمد و ش��د خودروهاي 

خارجي و سودجويي برخي افراد مبدل شده است.

  گزارش    یک


